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گفت و گو

 میزگرد »ایران« در خصوص بررسی موسیقی جنگ، در گفت و گو با
 محمد میرزمانی،محمد گلریز و رضا مهدوی

هویت ملی روی نت حماسه

بیش از40 ســـال از ســـالروز آزاد ســـازی خرمشـــهر می گذرد و نزدیک به 37 ســـال از پایان جنگ ایران وعراق گذشـــته اســـت. دورانی که خاطرات 
تلخ و شـــیرین آن فراموش نشـــدنی اســـت و تصاویر آن روزهای ســـخت جنگ، همچنان در اذهان مردم باقی مانده اســـت. تصاویـــری که با زبان 
هنررنگِ دیگری گرفت. هنرمندانی که از سرعشـــق و اشـــتیاق، عاشـــقانه به خلق اثر زدند تا ضمـــن ابراز ارادت به رزمندگان و شـــهدای جنگ، یاد 
و روزگار آن را همچنان مانا نگاه دارند. آثاری که در قالب های موســـیقی، فیلم، ســـریال، تجســـمی و همچنین شـــعر و کتاب تولید و منتشـــر شد. بر 
این اســـاس بهانه ای شـــد تا با هنرمندان موســـیقی که در آن ســـال ها اثر تولید کردند، در میزگردی بـــا حضور محمد میرزمانی آهنگســـاز، محمد 
گلریـــز خواننـــده و رضا مهدی نوازنده و کارشـــناس حوزه موســـیقی بـــه گفت و گو بنشـــینیم و از آن روزها و از کم رنگ شـــدن تولید آثار موســـیقایی 

درخصـــوص جنگ و انقلاب ســـخن بگوییم که در ادامـــه می خوانید:

اســـتاد رشـــید وطن دوســـت از خوانندگان پیشکسوت موســـیقی ایران اســـت و در دوران هشت سال 
دفـــاع مقـــدس، همراه با ارکســـتر ســـمفونیک تهـــران در جبهه ها حضـــور یافت و به اجـــرای قطعات 

حماســـی برای رزمندگان پرداخت.
 

از اپرا تا اجرا برای رزمندگان
او درگفت و گـــو بـــا »ایـــران« درباره آن ســـال ها گفت: ســـال 1348 و پیـــش از انقاب اســـامی در تالار 
رودکـــی و در حوزه اپرا و خوانندگی موســـیقی کاســـیک فعالیت خود را آغاز و البته ســـال ها قبل از آن 
به توصیه منوچهر بیگلری در آزمونی شـــرکت کردم و پس از پذیرفته شـــدن در هنرســـتان آواز رودکی 
و گذراندن دوره ســـلفژ، به مدت سه ســـال زیر نظر »میکل کازاتو« از خوانندگان مشـــهور اپرای ایتالیا، 
در کنســـرواتوار آواز که جنب تالار رودکی و در خیابان خارک قرار داشـــت، آواز کاســـیک را گذراندم و 

از آن زمـــان بـــه بعد روی صحنه تـــالار رودکی رفتم و حـــدود 36 اپرا در نقش های متعـــدد بازی کردم.
این خواننده پیشکســـوت افزود: بعد از انقاب و با انحال اپـــرا، فعالیت هنری ام وارد مرحله جدیدی 
شـــد. در آن دوران به عنوان سولیست )تک خوان( ارکستر ســـمفونیک تهران به رهبری آقای حشمت 
ســـنجری به مدت 20 ســـال با این ارکسترهمکاری داشـــتم و اجراهای متعددی برگزار شد که بخشی از 
آن برنامه ها به اجرای رپرتوارهای حماســـی و انقابی اختصاص داشـــت. 10 ســـال بعد از آن در ارکستر 
ملی ایران که رهبری آن را فرهاد فخرالدینی برعهده داشـــت به عنوان سولیســـت ارکســـتر ملی ایران 
انتخاب شـــدم. در آن زمان دوســـتان مســـئول بخش موســـیقی در وزارت فرهنگ و هنـــر، بر این نظر 
بودنـــد که تن صدای من رزمی اســـت، بنابراین بهتر اســـت در زمینه ســـرود فعالیت کنـــم و در همان 

برهه زمانی حدود 200 ســـرود خواندم.
وطن دوســـت در ادامه بیان داشـــت: آن دوران آقای خاتمی وزیر وقت وزارت فرهنگ بود و با شـــروع 
جنگ تحمیلی، معاون ایشـــان آقای ســـید جـــوادی به من پیشـــنهاد کرد به جبهه هـــای جنگ بروم و 
بـــا افتخـــار این پیشـــنهاد را قبول کردم و به اتفـــاق 50 نفر از اعضای ارکســـتر ســـمفونیک و با همراهی 
آقـــای نـــادر مرتضی پور که رهبری ارکســـتر را برعهده داشـــتند، راهی جبهه های جنگ شـــدیم و در آن 

زمان حدود 8 ســـرود با همراهی ارکســـتر اجرا کردیم.

از »فاو« تا »اشنویه«
ناگفتـــه نمانـــد آن زمـــان تجربـــه چندانـــی بـــرای اجرای زنـــده در شـــرایط خـــاص نداشـــتم و عمده 
فعالیت هایـــم روی صحنـــه و اجـــرای آثار کاســـیک بـــود، اما بـــا افتخار پذیرفتیـــم تا در این شـــرایط 

ســـخت، برنامه هایـــی را بـــرای رزمنـــدگان عزیزمان اجـــرا کنیم.
جبهه های »حاج عمران«، »فاو«، »شـــلمچه« و »اشـــنویه« از جمله مناطقی بود که رشید وطن دوست 
در آن بـــرای رزمنـــدگان اجـــرای برنامـــه داشـــته و ســـرود هایی چـــون »جنـــگ جنـــگ تا پیـــروزی« به 
آهنگســـازی حشـــمت ســـنجری و با شـــعری از محمود شاهرخی، »دشـــمن ســـحر« با تنظیم فریدون 
شـــهبازیان و با موســـیقی فریدون حافظی و »بر دشـــمن پیروزیم« با شـــعری از محمود شاهرخی و به 
آهنگســـازی حمید جعفری و با تنظیم اســـماعیل کانتـــری از جمله آثاری بود که توســـط این هنرمند 
خوانده شـــد. همچنین یک اثر موســـیقایی آذربایجانی با آهنگســـازی و شـــعر فیـــروز برنجان با عنوان 
»فرزند اســـام« را هم اجرا کرده اســـت. ســـرود نیـــروی انتظامی از ســـاخته های علی اکبـــر کرد بچه با 

صدای رشـــید وطن دوســـت از دیگر آثار آن دوران اســـت.
رشـــید وطن دوســـت اســـفندماه 1324 در محله ســـیدلر شـــهر تبریـــز و در خانواده ای اهل موســـیقی 
متولد شـــده است. او ســـال 136۷ از سوی شـــورای عالی ارزشـــیابی وزارت فرهنگ و ارشـــاد اسامی، 
نشـــان درجه یـــک هنری دریافت کرد و مـــدت زمانی در ارکســـتر رادیو و تلویزیون ملـــی ایران فعالیت 
داشـــت و به گفته خودش حدود 120 ســـرود با آهنگســـازان شـــناخته شده کشـــورمان در صداوسیما 
خوانده اســـت. همچنین حدود 20 ســـال در ارکســـتر دانشـــگاه علوم انتظامی با حضور تیمســـار علی 
نعمتـــی که رئیس موزیک وقـــت آن دوران بود همکاری داشـــته و در کنار آن به ســـربازهای دانشـــگاه 

علـــوم انتظامی آموزش می داده اســـت.

تاریخ اجرای سرودهای جنگ مربوط به همان دوران است
این خواننده موســـیقی کاســـیک در ادامه به اجرا در دوران جنگ اشـــاره کرد و بیان داشـــت: شاید 
بهتـــر اســـت بگویـــم تاریخ اجـــرای این ســـرود ها به همـــان دوران جنگ کـــه حال و هـــوای خاصی 
داشـــت برمی گردد. در واقع حضـــور مجموعه نوازندگان و هنرمندان ارکســـتر ســـمفونیک تهران در 
جبهه هـــا آن هم در پادگانی که یک هزار رزمنده به تماشـــای برنامه نشســـته اند، بـــرای همه ما تجربه 

ارزشـــمندی بـــود و هیـــچ گاه آن را فراموش نمی کنیـــم. جالب اینکه ســـربازها بعد از 
پایان برنامه خیلی شـــاد بودند و لذت می بردند و برایشـــان جذابیت داشـــت. 

در اصـــل اجـــرای رپرتوار حماســـی در کنـــار نوحه ســـرایی ها و مداحی هایی 
کـــه طبـــق روال برنامه هـــا در آنجا اجرا می شـــد، شـــرایط متفاوتـــی را برای 
رزمنـــدگان خلق کـــرده بود و برای ما هـــم که اغلب در صحنـــه تالار وحدت 

اجرا داشـــتیم متفاوت بود. وطن دوســـت گفـــت: ما در کنـــار رزمندگانی که 
صندلی خاصی برای نشســـتن داشـــتند، می خواندیـــم و پس از آن بـــا آنها در 
چادرهـــا غـــذا می خوردیـــم. همین شـــیوه زندگی به قـــدری برای مـــن جالب 

توجـــه بود که هنوز با گذشـــت بیـــش از 30 ســـال از دوران دفاع مقدس 
آنها را بـــه یاد دارم.

ایـــن خواننده بیـــان داشـــت: اگرچـــه در آن دوران برخـــی از اعضای 
خانـــواده  بـــا رفتن مـــان بـــه جبهه مخالـــف بودنـــد و از ایـــن هراس 

داشـــتند که اتفاقی بیفتـــد اما همه بـــا افتخار پذیرفتیـــم به جبهه 
برویم زیرا ایـــن تنها کاری بود که می توانســـتیم برای حفظ روحیه 
رزمنـــدگان انجام دهیم، کمـــا اینکه رزمندگان هم بعـــد از اجرای 
موســـیقی انرژی بیشـــتری داشـــتند و از مـــا برای اجـــرای چنین 

برنامه هایـــی تشـــکر می کردند.

فعالیت های حوزه هنری در اوایل دهه 1360، گســـترش یافت و تولید موســـیقی برای 
دفـــاع مقـــدس نیز، جزو یکـــی از اولویت هـــای این حـــوزه بود. مجموعـــه آلبوم های 
»نینوا«، نتیجه تاشـــی در همین راســـتا محســـوب می شـــد که دو آلبـــوم ابتدایی آن 
بیشـــتر به موضوع جنگ پرداخته بـــود. دو تصنیف »شـــهرخون« و »همپای جلودار« 
در ایـــن مجموعه آلبوم، بیش از دیگر قطعه ها شـــنیده شـــد که تصنیـــف دوم، با یک 
مثلث طایی یعنی حمیدســـبزواری در قالب شـــاعر، دکلمه خوانی فرج الله سلحشور 
و حســـام الدین ســـراج به عنوان خواننده شـــکل گرفت. هرچند این تصنیف بیشـــتر 
به عنـــوان یـــک تصنیف بـــرای مـــردم فلســـطین و لبنان شـــناخته می شـــود اما جزو 

ماندگارترین آثار موســـیقایی دفاع مقدس نیز هســـت.

دهه هـــای ۷0-60 ایـــن ســـرود را خیلـــی خـــوب به یـــاد می آورنـــد، اثـــری در ژانر 
موســـیقی کودک و نوجـــوان که در ســـال های پایانی جنگ ایران و عراق توســـط 
گروه ســـرود آباده خوانده شـــد و بارها و بارها در برنامه کـــودک تلویزیون پخش 
شـــد. این قطعه کـــه روایتی داســـتانی دارد، دلتنگی هـــای فرزند خردســـالی که 
پـــدرش به جنـــگ رفت و او پـــدر را به خواب دیده اســـت  بیان می کنـــد که مادر 
قصـــه دلاوری های پدر رزمنـــده اش را بـــرای او تعریف می کند. قصه بابـــا برای بار 
اول در یـــک رژه نظامـــی در حضور رهبر معظـــم انقاب کـــه رئیس جمهور وقت 
ایران بودند، در شـــیراز خوانده شـــد و پس از پخش آن در صداوســـیما شـــهرت 

بســـیاری گرفـــت و رئیس جمهور وقـــت از اعضای گـــروه تجلیل کرد.

همپای جلودار مادر برام قصه بگو دایه دایه وقت جنگه

رضا ســـقایی خواننده مشـــهور و پرآوازه موســـیقی لـــری بود. صدایی که ســـوز 
آن همیشـــه در ذهن مخاطب اســـت، او خواننده قطعه ماندگار و نوســـتالژیک 
»دایـــه دایه وقت جنگه « اســـت. با وجود آنکه ســـال های بســـیار از تاریخ تولید 
آن می گـــذرد امـــا همچنان نو و شـــنیدنی اســـت و شـــاید خاصیت ایـــن قطعه 
در همـــون خالـــص بـــودن این اثـــر باشـــد. ایـــن کار در قالب موســـیقی فولک 
ایـــران و منطقـــه لرســـتان و بـــه آهنگســـازی مجتبی میرزاده اســـت کـــه البته 
پیـــش از انقاب ســـاخته شـــد اما بـــا تنظیمی جدیـــد ســـقایی آن را خوانده و 
لحن حماســـی آن یـــادآور جنگ ایـــران و عراق اســـت و برای نســـل های دیروز 

و امروز شـــنیدنی است.

نکنیـــم، ایجـــاد هـــر دفتـــر و برنامـــه ای در 
ســـازمانی موجـــب هدررفتـــن ســـرمایه ها 
می شـــود. اگر در این دوره به احیای ســـرود 
ســـفارش شـــده، »ســـرودِ به مـــا هُوَ ســـرود 
اســـت« نـــه آنکـــه بـــه فرم هـــای ناصحیح و 
حاشـــیه ای پرداختـــه شـــود و با هر شـــعر و 
موســـیقی و درهر قالب موســـیقایی، عنوان 
ســـرود بـــه آن اطـــاق گـــردد! ما بـــه دنبال 
یک ســـرود واقعی هســـتیم ماننـــد آنچه در 
زمان انقاب شـــکل گرفت و ایجـــاد تهییج 
کرد. موســـیقی آنقدر خالص و مجرد اســـت 
که می تواند ایـــن تکلیف را بدرســـتی انجام 
دهد و بر قلب ها رســـوخ کند. براین اساس 
نیـــاز اســـت کمیســـیون فرهنگـــی مجلس 
شـــورای اســـامی، بودجـــه ای جداگانـــه در 
اختیار نهاد هایـــی که در موســـیقی تکلیف 
دارند، قـــرار دهد تا تولیـــدات کیفی صورت 
بگیرد. یعنی اگر 100 کارموســـیقی طی ســـال 
تولیـــد می شـــود، 60 اثـــر آن با ارکســـترهای 
ملـــی و دســـتگاهی باشـــد. 40 درصـــد دیگر 
موســـیقی نواحـــی و پـــاپ و تلفیقـــی و... 
آقایـــان گلریـــز و میرزمانـــی اشـــاره کردنـــد 
کـــه در حـــال حاضـــر 10 درصـــد هـــم تولید 
خوب نداریـــم! شـــاید هم موضـــوع هزینه 

بـــالای کارهای ارکســـترال اســـت. در تمامی 
ممالک پیشـــرفته دنیا، ارکســـترهای جدی 
وســـمفونیک حمایـــت می شـــوند حتی اگر 
در ظاهـــر مخاطـــب کمی داشـــته باشـــند. 
دولت هـــا موظفنـــد از ارزش هـــای هنـــری 
پاســـداری کننـــد. جـــای تأســـف اســـت که 
بگویم بزرگ ترین مشـــکل مـــا در این چهار 
دهـــه ضعـــف مدیریت ها بـــوده اســـت. در 
واقـــع به رغـــم محدودیت هـــای دهـــه 60 و 
جنگ و نابســـامانی و... اما گویا مدیریت ها 
در آن دوره بهتـــر عمـــل کـــرده اســـت. لازم 
اســـت مدیـــران مـــا در صیانـــت از فرهنگ 
ایرانـــی اســـامی آگاهـــی و توجـــه بیشـــتری 
داشـــته باشـــند. به عنوان مثال آقای گلریز 
از خانواده هـــای معتبرموســـیقی هســـتند 
و شـــخصیت انقابـــی دارنـــد و همچنـــان 
ایـــن آمادگـــی را دارنـــد تا بـــرای امـــام)ره(، 
شـــهدا، جانبازان و... باز هـــم بخوانند، اما 
چرا به ایشـــان ســـفارش داده نمی شـــود؟! 
ایشـــان ماننـــد برخـــی از ســـلبریتی ها بـــه 
دنبال دستمزدهای کان نیســـتند. اعتقاد 
ســـلیم بـــه انقـــاب دارنـــد و می خواهند در 
ایـــن زمینـــه با صـــدای گـــرم و پرنفوذشـــان 
همچنـــان فعالیت کننـــد. آقـــای میرزمانی 

سرودهایی برای جنگ

 رشید وطن دوست، خواننده موسیقی کلاسیک  از خاطرات اجرایش 
در جبهه های جنگ می گوید

هـــم همیـــن طـــور. ایشـــان هـــم همچنان 
دستشان به نوشـــتن است و آهنگ تصنیف 
و تنظیم می کنند و بســـیاری دیگر... راستی 
چـــرا جشـــنواره هنرمقاومت متوقف شـــد؟ 
حمایـــت یعنی به یک بخـــش پررنگ تر نگاه 
شـــود و عناصـــرش را بالفعل نـــگاه داریم نه 
آنکه ســـالی یـــک بار لـــوح تقدیـــر و تجلیلی 
صـــورت بگیـــرد و بـــه یـــک عکس یـــادگاری 
خاصـــه شـــود. جای تأســـف اســـت تـــا به 
امـــروز پایان نامـــه ای در خصوص موســـیقی 
دوران جنگ نوشـــته نشـــده! ایـــن در حالی 
اســـت که کشـــورهایی مانند آلمان، روسیه 
و... برای جنگ هایشـــان صدهـــا پایان نامه 
و مطلـــب و مقالـــه دارند. ســـؤال مـــن این 
اســـت آیا تا به امروز یک اســـتاد دانشگاه به 
سرود »خجســـته باد پیروزی« پرداخته و آن 
را آنالیزموســـیقایی کرده است؟ باید در کنار 
موســـیقی دوره قاجـــار و مشـــروطه و پهلوی 
بـــه موســـیقی های حماســـی و  اول و دوم 
انقابی توجه داشـــت. باید این موسیقی ها 
بـــه جشـــنواره ها راه پیـــدا کننـــد و بودجـــه 
حمایتـــی بگیرند. چـــرا امروزه موســـیقی ما 
به دســـت مافیا افتاده و هدایت می شـــود؟
گلریز:  در کشـــور ما ســـرمایه های فرهنگی 
و هنـــری  بســـیار وجـــود دارد اما متأســـفانه 
از ایـــن ســـرمایه هـــا به درســـتی اســـتفاده 
نمی شـــود و ایـــن بی توجهی و بـــی تفاوتی 
موجـــب بـــی انگیزگـــی  هنرمنـــدان شـــده 
اســـت. اما بعد از فوت شخص، بزرگداشت 
و مراســـم های مختلـــف برگـــزار می شـــود. 
ما کـــه زنـــده هســـتیم چـــرا کنار گذاشـــته 
شـــده ایم؟ خواهـــش مـــن از مســـئولان این 
اســـت دراین مســـأله توجـــه و حمایت های 

لازم را داشـــته باشند.
میرزمانـــی : بـــه نظرمـــی رســـد اعتبـــارات و 
بودجه ای که در حال حاضر در ســـازمان ها 
و ارگان هـــای فعال در حوزه موســـیقی صرف 
می شود ، ناچیز اســـت و حتی در وزارتخانه 
متولـــی فرهنـــگ و هنر و موســـیقی ، تأمین 
اعتبارات بیشـــتر برای صیانت و بهتر اســـت  
بگویـــم ممیـــزی اســـت  و بودجـــه تولیـــد 
بســـیار محدود اســـت. یعنی حفظ شـــرایط 
حاضـــر موســـیقی . بطـــور مثـــال از دهه ۷0 
بـــه بعد کمتر شـــاهد ســـفارش آثـــار جدید 
برای ارکســـتر ســـمفونیک و ملی، بوده ایم. 
بنابرایـــن بـــی تردیـــد بـــرای ارتباط بیشـــتر 
بـــا مخاطـــب و تاثیرگـــذاری بیشـــتربه آثـــار 
جدیـــد و متنـــوع، بـــا رویکرد هویـــت ایرانی 

نیازمبرم اســـت. 
 بنابراین بایســـتی در زمان تقسیم اعتبارات 
توســـط نهادهای مسئول بخصوص مجلس 
محترم شـــورای اسامی و ســـازمان برنامه و 
بودجـــه نگاه جدی برای توســـعه موســـیقی 
صـــورت بگیرد . بـــا تأمیـــن بودجه بیشـــتر 
برای تولیدات متنوع موســـیقی  و هدایت و 
تشـــویق مصنفان ، شـــاهد ارائـــه و تولید آثار 
فرهنگی بیشـــتر با محتوا و پیام مناســـب و 
مفید خواهیم بود.  براین اســـاس دربخش 
اعتبـــارات و بودجـــه موســـیقی بایـــد نـــگاه 

توسعه گرانه داشـــته باشیم. 
در واقـــع اگر ما هدف توســـعه در موســـیقی 
را جـــدی نگیریـــم همان طورکـــه تاکنـــون 
شـــاهد بوده ایم توســـط شـــبکه های معاند 
یـــا غیرمعاند برون مرزی موســـیقی مـــا را با 
آثار تهاجمـــی و وارداتی و مبتـــذل ، آن گونه 
که خـــود می خواهنـــد توســـعه خواهند داد 
و فرهنـــگ  و رفتـــار جامعـــه را به ســـمت و 
ســـوی دلخواه  و به انحراف خواهند کشید.  
اگردرایـــن زمینـــه هوشـــیار نباشـــیم تهاجم 
فرهنگـــی بر روی جوانان مـــا بیش از پیش، 

اثرگذاری ســـوئی خواهد داشـــت. 
لـــذا بهتراســـت بـــا تأمیـــن اعتبـــارات لازم 
و بودجـــه کافـــی بـــرای توســـعه موســـیقی 
فرهنگـــی، موســـیقی بومـــی، موســـیقی بـــا 
هویـــت ملـــی حتـــی موســـیقی پـــاپ بومی 
خودمان ســـرمایه گـــذاری کنیـــم. اگر امروز 
دربـــاره موســـیقی دفاع مقدس وموســـیقی 
انقـــاب صحبت مـــی کنیـــم به ایـــن دلیل 
اســـت کـــه تولیـــدات بســـیاری در آن زمان 

گرفته.  صـــورت 
مهدوی:  پیرو صحبت هـــای آقای میرزمانی 
یکـــی از ایراداتی که به ســـند موســـیقی وارد 
اســـت نبـــود نـــگاه توســـعه محـــور درحوزه 
موســـیقی اســـت.  بنابراین اگر کارگروه های 
درســـتی دراین زمینه  تشـــکیل نشود و افراد 
دلســـوز در ایـــن ســـازمان ها و کارگروه هـــا 
قـــرار نگیرند، این ســـند ناخواســـته به نفع 
مافیـــای موســـیقی تمـــام مـــی شـــود! یعنی  
صاحبان سرمایه ها  بیشـــتربه  اهداف شان 
می رســـند! در صورتی کـــه لازم بـــود در این 
ســـند  قید شـــود بودجـــه افزایشـــی چگونه 
خواهـــد بـــود؟ موســـیقی بـــه عنـــوان یـــک 
هنـــر مجـــرد و خالـــص و بســـیار تأثیرگـــذار 
کجـــای تصمیم گیری های حاکمیت اســـت 
و مدیرانـــش چگونـــه انتخـــاب می شـــوند؟ 

چرا مکان های آموزشـــی در این ســـند دیده 
نشـــده اســـت؟ اگر ایـــن نگرانی هـــا برطرف 
نشـــود، یک گـــره بـــر گره های دیگـــر افزوده 

خواهد شـــد.

با توجه به تغییر ذائقه جامعه، چه 
تولیداتی باید درباره موسیقی جنگ 
ساخته شود که برای نسل امروز هم 

جذابیت داشته باشد و هم سو با 
نگرش و ذائقه آنها باشد؟

میرزمانی: مســـائل فرهنگی بســـیار پیچیده 
دفتـــر  مدیریـــت  کـــه  دوره ای  در  اســـت. 
موســـیقی را برعهـــده داشـــتم، تـــاش در 
طراحـــی اســـتراتژی و راهبـــرد در این حوزه 
بود. متأسفانه هیچگاه اســـتراتژی و راهبرد 
مشـــخص در حوزه موســـیقی نداشـــته ایم. 
اگـــر تیـــری از کمـــان رهـــا می کنیـــم بایـــد 
هدفمان مشخص باشـــد و مسیر را هدایت 
کنیـــم. بنابراین اســـتراتژی و راهبـــرد نکته 
مهمی اســـت کـــه باید بـــه آن توجه شـــود. 
ایـــن موضوعـــات، نکاتی اســـت کـــه باید در 
چندین جلســـه به آن پرداخته شود و نقشه 
راه تهیه گردد و یک گروه مســـئولیت اجرای 
آن را داشـــته باشـــند. در حـــال حاضـــر چه 
خواســـته و چـــه ناخواســـته موســـیقی پاپ 

می کند. پیشـــتازی 
 آن زمان که در دفتر موســـیقی بودم، عده ای 
بـــا موســـیقی  می گفتنـــد آقـــای میرزمانـــی 
پـــاپ مخالف اســـت در صورتی کـــه هیچگاه 
چنیـــن نگاهی نداشـــتم. آن زمـــان هیچگاه 
در اجرای کنســـرت یا تولید آلبوم موســـیقی 
پـــاپ به دلیـــل ژانر موســـیقی، خللـــی ایجاد 
نشـــد. مـــن در ژانر موســـیقی پـــاپ تعدادی 
اثـــر تصنیف کـــرده ام و در زمـــان مدیریت در 
صداوســـیما بـــا توجه بـــه جایگاه رســـانه، در 
ژانرهـــای مختلـــف بویژه موســـیقی پـــاپ با 
درصدهای تعیین شـــده، آثـــار متنوعی تولید 
کردیم. بسیاری از آهنگســـازان و خوانندگان 
جـــوان در آن مقطـــع موفق به تولیـــد و ارائه 
آثـــار مورد عاقه خود از جمله موســـیقی پاپ 
شـــدند. امـــا بر این نظـــرم اگر نـــگاه حمایتی 
وجـــود دارد، اولویـــت بایـــد موســـیقی ملـــی 
خودمـــان باشـــد. مـــا می توانیم از ســـازهای 
موســـیقی غربی با هویت موسیقی ملی بهره 
ببریـــم و از ایـــن ابزار اســـتفاده شـــود. البته 
ایـــن اتفـــاق جدیدی نیســـت و پیـــش از این 
هـــم بوده اســـت. اما در حال حاضـــر نگاه به 
هویت ملی ما کمتر شـــده و به موسیقی پاپ 
و موسیقی وارداتی بیشـــتر پرداخته می شود؛ 
موســـیقی ای که فاقـــد هویت ملی اســـت. از 
نگاه من موســـیقی پـــاپ امروزی، موســـیقی 
منطقـــه خودمـــان نیســـت و الگو بـــرداری از 

غرب اســـت.
گلریـــز: حفـــظ جایـــگاه موســـیقی اصیل ما 
موضوع بســـیار مهمی اســـت که باید به آن 
توجه شـــود و نباید این جایگاه را موســـیقی 
پاپ تصاحـــب کند. البته مخالفتی نســـبت 
به این گونه موســـیقی نـــدارم و خود من نیز 
چند کار تلفیقی از پاپ و ســـنتی خوانده ام. 
بـــه عقیـــده مـــن، موســـیقی بی محتـــوا و 
مبتـــذل خطـــر بســـیار بزرگـــی اســـت کـــه 
جوانـــان و جامعـــه مـــا را تهدیـــد می کنـــد. 
نکته دیگر مافیای موســـیقی اســـت که من 
هم نســـبت به شناســـایی مافیای موسیقی 
تأکیـــد بســـیاری دارم. مافیا کار را از دســـت 
همـــه گرفتـــه و در عـــرض یـــک شـــب یک 

خواننـــده را معـــروف می کند.
 نکته دیگر تشـــکیل کارگروه هایی اســـت که 
نظارت درســـتی بر موسیقی و شـــعر و ملودی 
داشـــته باشـــند. در حـــال حاضر بســـیاری از 
هنرمندان ما خانه نشـــین شده اند و دعوتی از 
آنها به عمل نمی آیـــد در صورتی که همچنان 
توانایـــی فعالیـــت دارنـــد. قبل تر هم اشـــاره 
کردم تـــا زمانـــی که ایـــن هنرمنـــدان در قید 
حیات هســـتند باید ازحضورشـــان بهـــره برد. 
اگر فرهنگ ما درســـت شـــود همه چیزاصاح 
خواهد شـــد. بنابرایـــن در این زمینـــه باید از 

هنرمندان دلســـوز موســـیقی بهره برد.
مهدوی: ســـرود های اول انقاب با مضامین 
و هدف گـــذاری مشـــخص بـــود امـــا امروزه 
بـــاز هـــم  اهـــداف چیـــز دیگـــری اســـت. 
می گویـــم بـــه امثـــال آقـــای گلریز ســـفارش 
داده شـــود، مگرموضوع شـــهادت بـــه پایان 
رســـیده اســـت؟ این موضوعات همچنان در 
جامعـــه ما تـــازه اســـت و در گام دوم انقاب 
هســـتیم. این موضوعـــات وظیفه حاکمیت 
اســـت تـــا بودجه ای بـــرای سفارشـــات خود 
داشـــته باشـــد. نباید بگذارند موسیقی های 
آیینـــی و نواحی ایران که ســـوگ و ســـور دارد 
از بین بـــرود. باید به موســـیقی ارکســـترال 

هم پرداخته شـــود.
موســـیقیدانان می خواهند برای کشورشان 
و بـــرای هویت وطنشـــان آثار تولیـــد کنند. 
چـــرا بعد از 45 ســـال باید همچنـــان دنبال 

هویت در موســـیقی بگردیم؟

میزگرد

مهدوی:
موسیقی 
حماسی 

همچنان زنده 
است و اگربه 

هر موسیقیدان 
موافق و 

یا مخالف 
سفارش داده 
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طلبی برای 
ایران، علاقه مند 

هستند دراین 
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وتصنیف کنند و 
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گلریز:
متأسفانه امروزه 

در رابطه با 
موسیقی ارزشی 

ما یک مقدار 
کم لطفی شده و 
باور اکثریت این 

است که این 
موسیقی کاربرد 
خود را از دست 
داده است. این 

درحالی است 
که اثری که 40 
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است


